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S L O V O    S T A R O S T K Y

Vážení a milí spoluobčané,
ve svém dnešním úvodním slo-
vě nebudu psát o investicích, 
opravách a úkolech, které jsou  
do konce tohoto roku před námi. 
Komplexní přehled sepíši až  
na konci tohoto roku, kdy už 
bude řada právě rozdělaných 
projektů ukončena nebo budou 
prokazatelně v běhu.

Na začátku letošního podzimu 
bych spíše chtěla popsat situaci  
v problematice odpadového hos-
podaření městyse v dalších le-
tech a současně zdůraznila potíže 
s neukázněnými uživateli na naší 
komunitní kompostárně. Zastu-
pitelé budou na příštím zasedání 
v listopadu projednávat novou 
obecně závaznou vyhlášku o od-
padech, která bude nově koncipo-
vána na základě nového zákona, 
schváleného sněmovnou v závěru 
loňského roku. Celý tento rok 

mohou obce a města přemýšlet, 
jak novou vyhlášku, která rovněž 
stanovuje výši poplatku, způsob 
sběru a likvidace všech druhů 
odpadů, koncipovat. Na zákla-
dě našich místních zkušeností  
se pro běžného občana viditelně 
nic nezmění, poplatek za likvi-
daci odpadů bude možná zvýšen, 
ale nepočítáme s jeho navýšením 
o stovky korun. Musíme ale bo-
hužel uvážit veškeré náklady, 
které s likvidací odpadů máme. 
Současné zastupitelstvo se snaží 
dobře zvažovat, zda je nutné po-
platek zvyšovat. Posuzujeme výši 
nákladů, které stále rostou. Pří-
činou není jen nárůst mezd, cen 
pohonných hmot, zvyšování cen 
skládkovného atd., ale také velká 
nejistota, kam a jak dlouho bude 
komunální odpad možné ukládat 
na skládky v našem okolí /Bystré, 
Bukov/, a kdy přijde ta chvíle, kdy 

se bude odpad vozit do spaloven? 
Zatím lze udržet cenu za odpady 
v rozumné výši 500,- - 700,- Kč/
osobu/rok. Co bude za pár let,  
si vůbec nedovolím předpovídat. 
Již současná koncepce obecně zá-
vazné vyhlášky dovoluje stanovit 
cenu až do výše 1.300,- Kč/osobu/
rok. Této výše poplatku se naši 
občané zatím nemusejí obávat. 
Městys Štěpánov nad Svratkou  
v porovnání příjmů a výdajů  
v odpadovém hospodářství do-
plácí 100.000,- Kč – 170.000,- Kč/
rok při výši poplatku 500 Kč. 
Celkové náklady budou letos již 
téměř 750.000,- Kč, v roce 2020 
byly 711.000,- Kč, v roce 2019 byly 
630.000,- Kč, v roce 2018 byly 
582.000,- Kč, nárůst ceny ná-
kladů je zřejmý, poplatek je stále  
ve výši 500 Kč. Městys vždy bude 
doplácet na likvidaci odpadů ur-
čitou část, zatím jsme neměnili 
poplatek, pokud jsme nedoplá-
celi více jak 100.000,- Kč, tuto 

zásadu se nám ale nedaří již třetí 
rok splnit. Některé obce odmíta-
jí doplácet nad 20.000 Kč, proto 
musejí každý rok upravovat výši 
poplatku. Města, která mají zce-
la jiné rozpočty než malé obce, 
doplácejí náklady i do výše 50%, 
to ale není náš případ. TS města 
Bystřice již nyní avizují zdraže-
ní služeb o 5%. To jsou všechna 
úskalí, která budeme muset mít 
na mysli, až budeme stanovit výši 
poplatku na příští rok, nebude to 
jednoduché rozhodování. Přesto 
se budeme snažit, aby navýšení 
nebylo příliš bolestné a zatěžující. 

Nemalé problémy nám 
stále činí někteří neukázně-
ní občané, kteří nerespektují 
pravidla stanovená na komu-
nitní kompostárně. Neustálé 
vyvážení trávy a měkkých rostlin  
na hromadu prokazatelných vět-
ví neumíme pochopit. Rozlišova-
cí schopnosti některých občanů

(pokračování na str. 3)

V úterý 29. 6. 2021  proběh-
lo vítání občánků netradičně  
ve venkovní učebně naší školy. 
Přivítali jsme 9 chlapců naro-
zených od ledna 2020 do března 
2021. 

Mezi nové občánky patří:  
Michal Lorenc, Petr Němeček, 
Štěpán Sýkora, Viliam Smejkal, 
Pavel Baláž, Jáchym Makoš,  
Patrik Mičo, Hugo Chaloupka, 
Šimon Houdek.

Plánované akce - podzim 2021
10. 10. Hody
26. 10.      Slavnost světýlek
12. 11.  Přednáška “Jezdím bezpečně aneb co nás v autoškole
  nenaučili“
5. 12. Mikulášská nadílka na náměstí 
18. 12. Předvánoční posezení, soutěž o nejlepší vánočku

Změny plánovaných akcí vyhrazeny, sledujte plakátovací 
plochy, informace na webu.

Vojenská historická skupina „45“ z Brna
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Výpis  z  usnesení  zastupitelstva  městyse

Usnesení č. 19/2021
ze zasedání Zastupitelstva městyse Štěpánov nad Svratkou konaného 
dne 21. června 2021 v 18 hodin v zasedací místnosti Úřadu městyse
Štěpánov nad Svratkou

Zastupitelstvo městyse Štěpánov nad Svratkou:

       BERE NA VĚDOMÍ: 

- zprávu o činnosti rady městyse, výborů a komisí 
- rozpočtové opatření č. 5/2021 v předneseném znění
 
       SCHVALUJE:

- návrhovou komisi ve složení Mgr. Stanislava Kubíková, Antonín Ne-
doma, zapisovatele Mgr. Vratislava Kubíka, ověřovatele zápisu Ivetu 
Hoškovou, Augustina Horáka 
 PRO: 11      PROTI: 0  ZDRŽEL SE:  0
- program jednání Zastupitelstva městyse Štěpánov nad Svratkou
 PRO: 11       PROTI: 0  ZDRŽEL SE:  0
- celoroční hospodaření městyse a závěrečný účet městyse Štěpánov 
nad Svratkou za rok 2020 včetně Zprávy o výsledku přezkoumání hos-
podaření městyse Štěpánov nad Svratkou, IČO: 00295558 za rok 2020 
bez výhrad
 PRO: 11      PROTI: 0  ZDRŽEL SE:  0
- Účetní závěrku městyse Štěpánov nad Svratkou za rok 2020
 PRO: 11      PROTI: 0  ZDRŽEL SE:  0
- Směrnici k vymáhání dluhů a správy pohledávek a schvaluje vyřaze-
ní pohledávky paní A. Vondrové z Chlumu prekluzí
 PRO: 12      PROTI: 0  ZDRŽEL SE:  0
- dodavatele veřejné zakázky na akci: „Novostavba MŠ – Štěpánov  
n. S.“ firmu STAREDO s.r.o. a smlouvu o dílo s tímto dodavatelem 
 s cenou za zakázku ve výši 24.890.910,- Kč vč. DPH v případě přidělení 
dotace z MF ČR
 PRO: 12      PROTI: 0  ZDRŽEL SE:  0
- organizaci veřejné zakázky projektu „Víceúčelové hřiště ve Štěpáno-
vě nad Svratkou“ firmou PWB hb s.r.o. a příkazní smlouvu na organi-
zaci VZ ve výši 45.000,- Kč bez DPH (s DPH 54.450,- Kč)
 PRO: 12      PROTI: 0  ZDRŽEL SE:  0
- žádost o dotaci v POVV 2021 na opravu místní komunikace V úvozu 
do Vrchů dle CN Colas CZ a.s. ve výši 335.740,- Kč s DPH
 PRO: 12      PROTI: 0  ZDRŽEL SE:  0
- Obecně závaznou vyhlášku městyse Štěpánov nad Svratkou č. 1/2021, 
o místním poplatku z pobytu
 PRO: 12      PROTI: 0  ZDRŽEL SE:  0
- žádost ZŠ a MŠ Štěpánov nad Svratkou o povolení výjimky z nejvyš-
šího počtu dětí pro školní roky 2021/2022 a 2022/2023 na maximální 
počet 28 dětí ve třídě
 PRO: 12      PROTI: 0  ZDRŽEL SE:  0
- žádost ZŠ a MŠ Štěpánov nad Svratkou o proplacení služby zabezpe-
čení firewallu a vnitřní internetové sítě ZŠ a MŠ od firmy AutoCont  
ve výši 62.799,- Kč s DPH
 PRO: 12      PROTI: 0  ZDRŽEL SE:  0
- Rozpočtové opatření č. 6/2021 v předneseném znění včetně všech 
opatření, která byla schválena v průběhu dnešního zasedání 
 PRO: 12      PROTI: 0  ZDRŽEL SE:  0
 

     Usnesení č. 20/2021
ze zasedání Zastupitelstva městyse Štěpánov nad Svratkou konaného 
dne 15. září 2021 v 18 hodin v zasedací místnosti Úřadu městyse
Štěpánov nad Svratkou

Zastupitelstvo městyse Štěpánov nad Svratkou:

      BERE NA VĚDOMÍ: 

- zprávu o činnosti rady městyse, výborů a komisí 
- Zahájení přípravy Návrhu rozpočtu na rok 2022
- Rozpočtová opatření č. 7,8/2021 v předneseném znění

       SCHVALUJE:

- návrhovou komisi ve složení: Iveta Hošková, Mgr. Stanislava  
Kubíková, zapisovatele Mgr. Alenu Boháčovou, ověřovatele zápisu  
Miroslava Nečesánka, Jaroslava Stárka
 PRO: 9  PROTI: 0  ZDRŽEL SE: 0 
- program jednání 
 PRO: 9        PROTI: 0  ZDRŽEL SE: 0 
- Cenovou nabídku na nákup nové myčky nádobí do kuchyně ZŠ  
ve výši 87.529,- Kč, na nákup bude poskytnut finanční příspěvek v od-
povídající výši a myčka bude zařazena do majetku ZŠ a MŠ Štěpánov 
nad Svratkou
 PRO: 9        PROTI: 0  ZDRŽEL SE: 0 
- Uzavírku průjezdu městysem během hodové neděle 10. 10. 2021 a její 
provedení firmou ZNAKOM
 PRO: 9       PROTI: 0  ZDRŽEL SE: 0
- dodavatele veřejné zakázky na akci: „Víceúčelové hřiště ve Štěpá-
nově nad Svratkou“ JM Demicarr s.r.o., Slavkov u Brna, IČ: 63489163 
a smlouvu o dílo s tímto dodavatelem s cenou za zakázku ve výši 
3.625.227,05 Kč s DPH
 PRO: 9       PROTI: 0  ZDRŽEL SE: 0
- Cenovou nabídku firmy Franc na výměnu podlahových krytin  
v rekonstruovaných pokojích penzionu Hodůnka ve výši 45.948,80 Kč 
včetně DPH
- Cenovou nabídku firmy ZLOMEK s.r.o. na dodávku 6 ks dveří  
a zárubní v rekonstruovaných pokojích penzionu Hodůnka ve výši 
48.678,30 Kč včetně DPH
- Cenovou nabídku pana Švestky na výmalbu v rekonstruovaných po-
kojích penzionu Hodůnka ve výši 10.000,- Kč
 PRO: 9       PROTI: 0  ZDRŽEL SE: 0
- Smlouvu o zřízení věcného břemene č. 8800093192_1/VB/P pro Gas-
Net, s.r.o. na pozemcích parcelní čísla 30/3, 153/3, 1064/1,2,3,4,5 v. k.ú. 
Štěpánov nad Svratkou za jednorázovou úplatu 605,- Kč včetně DPH
 PRO: 9       PROTI: 0  ZDRŽEL SE: 0
- Aktualizaci strategického plánu Městyse Štěpánov nad Svratkou  
na období 2022 – 2029 v předloženém znění
 PRO: 9      PROTI: 0  ZDRŽEL SE: 0
- Rozpočtové opatření č. 9/2021 v předneseném znění včetně všech 
opatření, která byla schválena v průběhu dnešního zasedání 
 PRO: 9        PROTI: 0  ZDRŽEL SE: 0 

Sběr nebezpečného odpadu
• v sobotu 23. 10. 2021 od 9.00 do 11.00 hod. na parkovišti    
před restaurací Hodůnka

Sběr železného šrotu
 

• od pátku 22. 10. do neděle 24. 10. 2021 na parkovišti před   
restaurací Hodůnka

Velkoobjemové kontejnery
• od ST 20. 10. 2021 pod parkem na náměstí a U slepičky
• od PÁ 22. 10. 2021 na Močidlech a u ZŠ nebo dle potřeby

Rada městyse schválila finanční dary  
po 20.000,- Kč obcím 

Lužice, Hrušky, Moravská Nová Ves, 
Mikulčice a Týnec, 

celkem ve výši 100.000,- Kč.
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S L O V O    S T A R O S T K Y (pokračování ze str. 1)

jsou takřka nulové. Pan Horák, 
který má areál kompostárny na 
starost, musí vynakládat mnoho 
práce na správné roztřídění ko-
modit. Házení rostlin do větví 
některými lidmi bylo důvodem  
k ukončení skladování větví u ZŠ. 
Kdo má větve naloženy na vozíku 
za automobilem, může je zavézt 
rovnou na kompostárnu. Vyzý-
vám všechny občany, aby dodr-
žovali pravidla na kompostárně, 
jinak bude muset být její provoz 
omezen.

V druhé části svého zamyšle-
ní bych chtěla poděkovat všem, 
kteří i v této nelehké a nejisté 
době protiepidemických opatření 
začali pořádat kulturní a spor-
tovní akce pro ostatní občany. 
Velký dík patří spolkům a orga-
nizacím, které zajišťovaly akce 
po celé léto. Současně děkuji vy-
stavovatelům výtvarných a kera-
mických děl v zasedací místnosti 
úřadu – Jindře Vohánkové, Bro-
ni Pekařové a Pavlíně Juranové, 
které nabídly široké veřejnosti 
svou inspirativní tvorbu. Dále 
patří dík i naší kulturní komisi, 
ta spolu s ČSŽ a SDH uspořáda-
la Rozloučení s prázdninami pro 
děti na konci prázdnin. Této akci 
předcházely naučné stezky pirá-
ta Štěpána, který zabavil svými 
úkoly malé i velké. Mockrát dě-
kujeme pirátovi, že přinesl do na-

šeho údolí moře zábavy! Zábav-
né odpoledne se vydařilo i díky 
štědrým sponzorům a bylo tedy 
možné obdarovat každé dítě, 
které se stezek zúčastnilo. Děkuji  
i FK Železárny, který uspořádal 
sportovní odpoledne pro děti už 
21. 8. 2021. Ve stejný den se vel-
ké množství občanů a zájemců  
o historii zúčastnilo odhalení 
pamětní desky statečnému člo-
věku pplk. JUDr. Adolfu Jur-
manovi na jeho rodném domě  
v Olešničce. Děkuji Ivetě Hoško-
vé, která mi byla po celé odpo-
ledne nápomocna s organizací 
celé akce, stejný dík patří i Hyn-
ku Jurmanovi, který byl jedním  
z iniciátorů umístění pamětní 
desky. Tato myšlenka vznikla 
před dvěma lety a jsem ráda, že se 
ji navzdory různým překážkám 
podařilo dotáhnout do konce. 
Poděkování patří i všem zastupi-
telům, kteří hlasovali pro vznik 
desky. Ke zdárnému průběhu celé 
akce přispěli i manželé Tužilovi, 
proto i jim mockrát děkuji, velmi 
si jejich pomoci vážím. V nepo-
slední řadě děkuji i manželům 
Jurmanovým za jejich svolení  
k umístění pamětní desky na své 
nemovitosti. Pamětní deska by 
měla do budoucna nést sdělení, 
důležité zejména v dnešní době 
tolik poznamenané mravním 
marasmem vládnoucích garni-

tur, pohrdáním slušností a ba-
gatelizací nezákonného chování. 
To sdělení je zcela jasné, že jen 
díky odvaze, statečnosti, mravní 
zásadovosti, pokoře a skromnosti 
takových lidí jako byl i Adolf Jur-
man, můžeme žít zejména v po-
sledních třiceti letech ve svobod-
né a demokratické zemi, můžeme 
žít své životy dle svých představ 
a schopností. Celou zdařilou akci 
popisuje podrobně Hynek Jur-
man v tomto čísle Štěpánovinek, 
a jak píše závěrem:…. Lidí opodál 
bývá hodně, skutečných hrdinů 
jen pomálu… Pro mě byl Adolf 
Jurman statečným člověkem, 
který si za své činy zaslouží naši 
úctu a vděk. 

Svůj postoj k situaci v naší 
společnosti můžeme svobod-
ně vyjádřit svou aktivní účastí  
ve volbách do Poslanecké sněmov-
ny ČR, které se budou letos konat 
8. a 9. října. 

Současně s volbami nás letos 
čekají HODY 2021, zda budou 
v plném rozsahu, ještě nevíme. 
Určitě se můžeme těšit na ho-
dovou neděli a ortel pod májí  
na náměstí. Novinkou letos bude 
uzavírka průtahu Štěpánovem 
na hodovou neděli 10. 10. 2021 
od 10 hodin do 18 hodin. Komu-
nikace bude uzavřena od Mapy 
po křižovatku na Tahiti, projet 
budou moci jen autobusové spo-

je ve 14 a 16 hodin. Věřím, že se 
omezení provozu osvědčí, aby 
si především nejmenší účastníci 
hodů mohli užít hody bezpečně, 
a nemuseli jsme všichni uskako-
vat před projíždějícími kolonami 
aut a motocyklů, které výraz-
ně narušují průběh hodů i při 
čtení ortelu na náměstí. Další 
akce, které jsou připravovány na 
podzim, jsou Slavnosti světýlek  
s lampionovým průvodem  
26. 10. 2021 a Mikuláš 5. 12. 
2021, na které vás srdečně s Va-
šimi dětmi zvu již nyní. Všechny 
venkovní akce mají letos naději 
na uskutečnění. Zda se podaří 
uskutečnit i předvánoční setkání 
18. 12. 2021 v KD ukáže až čas. 

Závěrem mi dovolte poděkovat 
za vzornou reprezentaci městyse 
družstvu SDH, které nás letos 
reprezentovalo na Hrách bez 
hranic ve Věchnově. Z patnác-
ti zúčastněných obcí obsadilo 
naše družstvo krásné 3. místo. 
Díky i tomuto úspěchu budeme 
pořadateli Her bez hranic v roce 
2022 MY! Doufám, že náročnou 
organizaci her všichni společně 
zvládneme. Našemu družstvu 
blahopřeji!

Do příštích dnů barevného 
podzimu nám všem přeji pohodu 
a zklidnění. A o volebním víken-
du šťastnou ruku!

Šárka Kunčíková

N Á Š   N O S I T E L   T R A D I C E
Miroslav Vrtěna ze Štěpánova získal v minulých dnech další 

ocenění, tentokrát Nositel tradice lidových řemesel 2021. V Uher-
ském Hradišti se konalo vyhlášení už 21. ročníku této soutěže. Spo-
lečně s dalšími třemi oceněnými (za modrotisk, výřezovou výšiv-
ku a zpracování vápenných omítek) přebral Miroslav Vrtěna cenu  
za tradiční rodinné řemeslo, bednářství. Vyrábí především soudky  
a korbele. Při vyhlašování tak zazněl i název našeho městyse.

Za celou redakci blahopřejeme!                                                   -HJ-

S P OL E Č E N SK Á
    K RON I K A

Významné životní jubileum oslaví  
v měsících říjen - prosinec 2021:

Špačková Bohumila Čupr Bohumil
Markytán Vlastimil Zloch Jaromír
Stárková Věra  Flajtinger František
Vrzal Pavel  Štouračová Zdenka
Minářová Marie  Drlová Hana
Bukáčková Zdenka Kalousová Marie
Matoušková Oldřiška Humpolíčková Božena
Havelková Helena
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ZPRÁVIČKY OD ŽEN

Léto se nám pomalu přebarvuje 
na podzim, a přestože jsme letos 
nenaplánovaly žádný zájezd, ne-
lenily jsme. Po Plaviádě jsme si 
daly krátký oddych a začaly naše 
pravidelné schůzky kvůli retro 
přehlídce. Přípravy byly trošku 
náročné, ale hlavně zábavné.

Řekly jsme si, že výhledově ne-
budeme nic plánovat. Aktivní bu-
deme podle situace. Možná právě 
v době, kdy čtete tyto řádky, zvo-
ní u vašich dveří naše členky. Za-
pojily jsme se totiž opět do akce 
ČESKÝ DEN PROTI RAKOVI-
NĚ. Letos probíhá již 25. ročník, 
kvítky mají tentokrát stužku ze-
lenou. Příznivci malování se mo-
hou připojit k akci Kamínky proti 
rakovině, která začala v květnu,  
ale občas nějaký ten putovní ka-
mínek se žlutou květinkou najde-
te i dnes.

Krásně barevné dny Vám přejí 
Vaše ženy

P O D Z I M N Í

Podzim svými barevnými listy
sděluje Létu - konec tvůj je jistý.
Tak se přestaň odchodu bránit.
Sluníčko už tě vážně neochrání.

Paprsky spotřebují zbytek sil,
abych se já do zlata přebarvil.

Léto odpovídá - milý Podzime,
je škoda, že se opět míjíme.

I když se loučím, nespěchám
pár teplých dnů ti přenechám.

Ukaž se všem v plné kráse!
A neboj, za rok jsem tu zase!

LM
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Letošní rok nezačal zrovna pří-
znivě, co se cestování týče, a ni-
kdo už ani nedoufal, že bychom 
se mohli vydat na vodu, tak jako 
každý rok. A přece jsme se vydali. 
Než začnu psát o tom, jak super 
to opět bylo, musím podotknout, 
že nic z toho by nebylo, nebýt 
Mirka Nečesánka, který opět vše 
zařídil. Za to jsme mu vždy velice 
vděční. 

Na řeku Otavu, do města Če-
jetice jsme se vydali 7. července. 
Po příjezdu do kempu, kde jsme 
byli téměř sami, jsme si posta-
vili stany, prozkoumali řeku  
a zdejší okolí. Protože mezi dětmi 
je spousta fotbalových nadšen-
ců, rozhodli se tatínci domluvit  
s místními dětmi zápas, který si 
užili naprosto všichni. Někteří 
zahájili dovolenou o pár dní dří-
ve výletem na Lipno a dorazili za 
námi následující den. My jsme 
toho dne jeli na výlet do pohád-
kové vesničky, kde si děti mohly 
zkusit stezku s úkoly nebo si něco 
vyrobit na památku. Po příjezdu 
zpět do kempu už na nás čekal 

zby tek  posádky. 
Na druhý den naše putování  

k lodím začalo v Čejeticích, od-
kud jsme vlakem jeli do Strako-
nic, dále jsme pokračovali asi  
2 km pěšky k lodím a sjezd řeky 
Otavy mohl začít. Počasí nám 
tentokrát přálo, řeka byla krásná, 
pro sjíždění naprosto dokonalá. 
Po cestě nás chytl déšť, to ni-
komu ale nevadilo a dojeli jsme 
všichni zdárně do našeho kempu, 
kde jsme měli další den pokra-
čovat. Vzhledem k noční bouřce  
a zvednutí hladiny řeky téměř o 
90 cm, jsme se rozhodli v jízdě 
dále nepokračovat a lodě jsme 
vrátili. Protože jsme chtěli využít 
pěkného dne, jeli jsme vlakem do 
Zoo Hluboká. Večer jsme tradič-
ně všichni donesli na stoly občer-
stvení, seděli a vykládali dlouho 
do noci zážitky z celého týdne. 

Všem se to opět moc líbilo  
a doufáme, že další rok bude po-
časí moudřejší a řeku si budeme 
moci sjet více dní. Tak vodáci, 
ahoj!

Simona Hrubešová

OTAVA  2021

Pokud sledujete dění v naší 
vesnici, jistě vám neunikla infor-
mace, že zde od května do čer-
vence zanechával o své existenci 
stopy pirát Štěpán ze Štěpánova. 
Poznat jste to mohli podle tří ste-
zek, které byly postupně po okolí 
Štěpánova instalovány. Vytvoře-
ní a dohled nad těmito stezkami 
měla paní Lenka Cacková. Řada 
zajímavých úkolů provedla nejen 
místní děti různými zákoutími  
a motivovala tak i k pohybu.  
Na své si přišli jak malí, tak velcí. 

Ti, co se zúčastnili, mohli za 
každou prošlou stezku obdr-
žet drobnou odměnu na úřadu 
městyse a vyplněné karty byly 
zařazeny do slosování. Vyvrcho-
lení s tombolou proběhlo na Roz-
loučení s prázdninami 28. srpna 

na štěpánovském koupališti. 
Prostřednictvím sponzorů, 

kterým ještě jednou jménem kul-
turní komise děkuji, bylo možné 
zakoupit řadu pěkných darů.  
V tombole vyhrál opravdu každý, 
který se do putování s pirátem 
zapojil. Tímto bylo tedy naše tra-
diční loučení s létem trochu jiné. 
Ti, co se nezúčastnili průběžně 
do pirátských stezek, si mohli 
zasoutěžit přímo na závěrečné 
letní akci. Odměnou za splnění 
bylo občerstvení, děti si mohly 
zatancovat a nakonec i zadovádět 
se samotným pirátem Štěpánem. 

Za spolupráci děkujeme míst-
ním hasičům i Českému svazu 
žen. koupaliště.

Stanislava Kubíková

P i r á t  Š t ě p á n  z e  Š t ě p á n o v a  
a tradičně netradiční loučení s prázdninami

Adaptační kurz „Startovák“
Ve dnech 3. a 4. září 2021 

proběhl na naší škole adaptač-
ní kurz pro 6. třídu „Starto-
vák“. Sešli jsme se ve 13 hodin 
před školou a vyrazili rovnou  
do terénu. První disciplíny byly 
opravdu náročné, bylo důležité 
postupovat jednotně a vzájem-
ně si naslouchat. Přes počáteční 
nesnáze se spolužáci naučili vý-
borně spolupracovat. Troufám 
si říct, že dvě nové spolužačky 
do naší party zapadly úžasně. 
Zahráli jsme si společně spous-
tu her, u ně-
kterých jsme 
se nasmáli,  
u jiných jsme 
museli pečli-
vě promýšlet 
každý krok.  
Za nejlepší zá-
žitek většina 
žáků označila 

překonání sebe sama v noční 
stezce odvahy. Přenocovali jsme 
společně v tělocvičně a ráno si 
ještě prostřednictvím několika 
her prokázali vzájemnou důvě-
ru. 

Moc děkuji Stani Kubíkové  
za uspořádání této vydařené 
akce a svým šesťákům za skvě-
lou atmosféru a pevnou půdu 
pod nohama, kterou díky nim 
ve třídě cítím.

Pavla Homolková,
třídní učitelka

Letní soustředění souboru 
Borověnka 2021

Po roční přestávce se děti  
z Borověnky opět mohly zúčastnit 
letního soustředění. Za místo po-
bytu jsme tentokrát zvolili turis-
tickou základnu ve Skleném. Děti  
vyrazily s olympijskou pochodní 
na napínavou plavbu mezi světa-
díly. Každý den navštívily jeden 
z nich, aby se zde popasovaly  
s místními podmínkami, obyva-
teli či zvířaty. Nedílnou součástí 
tábora byly jako vždy taneční, 

pěvecké či sportov-
ní průpravy, obnova 
starších vystoupení  
i příprava zcela no-
vých. Děti se toho na 
táboře mnoho naučily, 
ale hlavně získaly spo-
lečné zážitky a užily si 
radost ze společných 
aktivit. Děkuji tímto 
všem, kdo se na orga-

nizaci tábora podíleli.

Borověnka opět vystupuje

Po covidové přestávce a letním 
táboře se opět mohla rozběhnout 
i vystoupení Borověnky. Naší 
první akcí byly tradičně Dožín-
ky na bystřickém Edenu. Vrátili 
jsme se také na Jarmark do Krát-
ké, kde je vždycky úžasná atmo-
sféra. Naše zářijová vystoupení 
jsme uzavřeli v Železném u Tiš-
nova na hodech.

Bohumila Blechová

BOROVĚNK A
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ŠTĚPÁNOVŠTÍ  RODÁCI  A  OSOBNOSTI
39. JINDŘIŠKA VOHÁNKOVÁ  

(26. 11. 1958 Plzeň)

Vystudovala oděvní návr-
hářství na střední průmyslové 
škole textilní v Brně, kde potom 
pracovala jako oděvní výtvar-

nice. Do Štěpánova jezdívala  
s manželem a dětmi na návštěvy 
k manželovým rodičům. Nyní 
zde žije a tvoří.

Jindřiška Vohánková malu-
je olejem a akrylem krajiny a 
květiny. Své obrazy vystavovala  
v Praze, Brně, Třemošné u Plzně 
i ve Štěpánově (2012) a ve Víru 
(2013). V srpnu 2021 své snové 
krajiny a malované pohledni-
ce vystavila opět ve Štěpánově  
v budově radnice společně s ke-
ramikou Broňky Pekařové. 

Ve svém štěpánovském atelie-
ru tvoří moc ráda.

Hynek Jurman

Hned na úvod nezačínáme pří-
liš optimisticky, protože letošní 
start v mateřské škole byl po-
znamenán vysokou nemocností. 
Rýma, kašel, teploty a další ne-
duhy se „školkou“ prohnaly jako 
smršť. Zejména pro nové děti je 
tedy adaptace na další etapu je-
jich života složitější. 

Věříme však, že se postupně 
budeme setkávat opět v plném 
počtu a dětem budeme moci 
připravovat zajímavý a pestrý 
program. Zatím naši předškolá-
ci stihli program z ekologické-
ho projektu „Vodníkovo desate-

ro“, sklízeli jsme jablka  
na školkové zahradě  
a v menším počtu jsme 
sledovali představení 
Maňáskového divadla 
Šternberk. 

Cílem je, aby děti 
prožívaly co nejvíce 
radostných chvil mezi 
ostatními dětmi, netrá-
pily se, že jsou na chvíli 

odloučeni od svých rodičů a učily 
se fungovat ve skupině. No a sa-
mozřejmě se budeme plně snažit 
je připravovat na postupný vstup 
do základní školy a podporovat 
jejich samostatnost. Přejme si 
tedy pevné zdraví.  

Učitelky MŠ

Zahájení  v  mateřské  škole 

Š T Ě P Á N O V  V  O B R A Z E C H  2  

2. Bývalý Černý most
Most přes řeku Svratku smě-

rem k Balkánu býval dříve dře-
věný a krytý šindelem. Říkalo se 
mu „Černý most“ a vedl přes něj 
provoz přes Svratku od středu 
městečka k Hodonínu. Na svém 
místě stával už před rokem 1817, 
jak jsme mohli vidět v minulém 
čísle na nejstarším vyobrazení 
Štěpánova. Na něm má roubený 
most na severní straně dvě střed-
ně velká okna, zatímco pozdější 
most z 2. pol. 19. st. byl zabedněn 
jen v celé spodní polovině, naho-
ře byl oboustranný výhled. Šin-
delová střecha značně přesaho-
vala konstrukci a chránila i místo 
před mostem. Podobu tohoto 

mostu načrtl v roce 1899 prof.  
J. Brož. Později byl při opravě 
most zabedněn úplně bez výhle-
dů a jeho vyobrazení vytvořil  
v roce 1927 J. K. Beneš. 

A v roce 1922 jej nakreslil pe-
rem a koloroval malíř Karel Wer-
ner. Tento obraz o rozměrech 
41,6 x 30,1 cm je od roku 1950  
ve sbírkách Moravské galerie  
v Brně a my jej reprodukujeme. 

Konec krytého mostu nastal  
v červenci 1943, kdy vzal bednění 
i se střechou vítr. Od té doby je 
most otevřený, po válce byla zho-
tovena ocelová konstrukce. Dva 
původní zaklenuté oblouky vo-
zovky však zůstaly před mostem 
ze strany od městečka dodnes.

 Hynek Jurman Koncem léta stíhala v zaseda-
cí místnosti Městyse Štěpánov 
jedna výstava druhou. V srpnu 
to byla nejdříve společná výsta-
va malířky Jindřišky Vohánkové  
a keramičky Bronislavy Pekařo-
vé. Jindra Vohánková, která u nás 
žije už řadu let, vystavila své kra-
jinomalby převážně v pestrých 
barvách a často s vodou ve všech 
skupenstvích, ale nabídla také 
rozsáhlou sbírku malovaných 
pohlednic. Štěpánovská občanka 
Broňka Pekařová zdůraznila, že 
nemá výtvarné vzdělání, tím více 
překvapila svými pracnými a do-
konalými výrobky. Pochlubila se 
desítkami rozmanitých figurek 
lidí, pohádkových bytostí i zví-
řat, ale i drobnými dekorativními 
předměty, jakými jsou zvonečky, 
motýlci, srdíčka, kytičky.

U obou autorek mohou zájem-
ci jejich díla zakoupit jako vhod-
ný dárek.

V sobotu 21. srpna proběhla 
krátká výstava vojenského ma-
teriálu, vozidel, dobových po-
hlednic a dalších zajímavostí 
Vojenské historické skupiny „45“ 
z Brna, která se podílela na pro-

gramu odhalení desky pplk. Ad. 
Jurmanovi.

A už 3. září přišli zájemci  
na vernisáž abstraktních obrazů 
Pavly Juranové, rozené Houdko-
vé. Autorka vyrostla v Bystřici, 
ale i u nás v Olešničce. Před ča-
sem se zapojila do činnosti zdej-
ších ochotníků a letos se v době 
covidové překvapivě vrhla na 
malbu. Ať už štětcem (domino-

valy květy a květiny), nebo roz-
lévanými technikami vytvořila 
opravdu pozoruhodná plátna.  
I o tyto obrazy by mohl být sluš-
ný zájem a její první výstava urči-
tě nebude zároveň poslední.

Všechny zmíněné výstavy při-
spěly k obohacení kulturního 
života ve Štěpánově. Řada našich 
spoluobčanů tvoří zajímavé věci, 
které je dobré propagovat…

Hynek Jurman

LETNÍ  ŠTĚPÁNOVSKÉ  VÝSTAVY
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Od 21. srpna 2021 máme  
ve Štěpánově nad Svratkou 
opět pamětní desku. Na počest 
pplk. JUDr. Adolfa Jurmana 
(14. 6. 1919 Olešnička – 27. 3. 
1975 Northampton) byla od-
halena na jeho rodném domě  
v Olešničce č. 212. Na slavnos-
ti se sešlo na 120 účastníků, 
členové Vojenské historické 
skupiny Pětačtyřicítka z Brna 
přijeli v uniformách na 11 vo-
jenských vozidlech a přivezli  
i dudáka ve skotském kroji. Ten 
zahrál hned po úvodním proje-
vu starostky městečka PaedDr. 
Šárky Kunčíkové. Akci mo-
deroval MgA. Michal Jurman  
a životní osudy Adolfa Jurmana 
pak přiblížil v delším projevu  
Ing. Hynek Jurman. Oba řeční-
ci poté odhalili pamětní desku, 
kterou vytvořil pan Šťastný  
z Jimramova. 

Opět zazněly dudy a program 
obohatila recitací Mgr. Marta 
Tužilová. Přednesla báseň „Isle 
of Man“ od Aloise Volka, kte-
rý absolvoval s Ad. Jurmanem 
kurz čs. navigátorů na ostro-
vě Man. Aloisovy verše vyšly  
po válce, on zahynul s celou po-
sádkou 14. 3. 1945. Následovala 
výstavka vojenského materiálu 
v budově Úřadu městyse, pre-
zentace fotografií o Adolfovi  
i celém rodu Jurmanů a modelu 
opevnění na Hradisku.

Z jak chudých poměrů vyšel, 
dokládala Adolfova vzpomín-
ka, že sdílel se starším bratrem 
a dědečkem společně v Oleš-
ničce jednu postel. Jednoho 
rána vzbudil pětiletého Adolfa 
dědečkův nářek, že starší bratr 
nežije. Ladislav měl 12 let a ze-
mřel na zápal mozkových blan.

Adolf Jurman se s rodinou 
odstěhoval v 6 letech do Brna, 
kde později studoval gymná-
zium. Ve Štěpánově však trávil 
každé prázdniny. Od října 1936 
pokračoval jako mimořádně 
talentovaný student na fran-
couzském lyceu Lycée Carnot  
v Dijonu. Odtud psal 8. 10. 1936 

do Olešničky svému kmotrovi: 
„Šťastně jsem přijel, ale bohužel 
ničemu zatím nerozumím...“ To 
se brzy změnilo, kromě češtiny 
ovládal osm dalších jazyků. 

V létě 1938 byl doma na 
prázdninách a účastnil se tak 
zářijové mobilizace. Po ka-
pitulaci se vrátil 14. 11. 1938  
do Francie, v létě 1939 odmatu-
roval a do vlasti se už nevrátil. 
Příbuzní jej neviděli 81 měsí-
ců! Dne 18. 10. 1939 vstoupil 
v Agde do čs. armády. Po pádu 
Francie odplul 24. 6. na lodi 
Appapa přes Gibraltar do Vel-
ké Británie. S ostatními vojáky 
přistál v Liverpoolu 7. 7. 1940, 
byl poslán na leteckou základ-
nu a 24. 7. 1940 přijat k RAF. 
Nejdříve pracoval jako tlumoč-
ník a styčný důstojník pro nově 
příchozí ze zahraničí.

Se službou v kanceláři či  
u pozemního perso-
nálu se ale nespokojil, 
přihlásil se k letecké-
mu výcviku a od října 
1941 se školil na navi-
gátora. Nechtěl sedět  
v bezpečí, do boje 
nabídl to nejcenněj-
ší, svůj život. Kvůli 
zrakové vadě však 
byla jeho letecká ka-

riéra ohrožena. Navštěvoval 
tedy oční kliniky a podstupo-
val komplikované a bolestivé 
zákroky. Byl rozhodnut pod-
stoupit operace bez anestetik  
a až po úspěšném zákroku 
mohl do letounu.

 K 311. československé bom-
bardovací peruti RAF na-
stoupil 1. června 1943. Funk-
ce navigátora byla stresující. 
Před letem musel vypracovat 
podrobnosti o trase a navigaci  
a během letu byl neustále v po-
hotovosti při navádění letounu 
na cíl a stejně tak při zpáteční 
cestě zpět na základnu. Pokud 
došlo k poškození navigačních 
zařízení letadla, musel navá-
dět pilota pasivním kalkuláto-
rem, vypočítat spotřebu paliva  
na základě rychlosti a doby 
letu, korekce na vítr a hmot-
nosti letounu. Při napade-
ní spolupracoval s pilotem,  
jak nejlépe uniknout a se střel-
ci, kam zaměřit palbu.

Jeden z jeho posudků zní: 
„…Díky jeho odvaze posádka 
za každých okolností splnila 
svůj úkol. Dne 7. 10. 1943, kdy 
posádka byla napadena čtyřmi 

Ju 88, projevil neo-
byčejnou chladno-
krevnost a rozvahu 
při řízení obranné 
palby vlastních ku-
lometů a únikových 
akcí pilota.“

O své vojenské 
službě hovořil jen 
zřídka, neustále 
četl literaturu z prostředí RAF  
a vedl si seznamy svých padlých 
i živých kamarádů. Dcerám po-
psal situaci, kdy byl jeho Libe-
rátor napaden a on uslyšel hlas 
svého bývalého druha z posád-
ky. Automaticky otočil hlavu.  
Právě včas, aby uhnul projek-
tilu, který jej pouze škrábl na 
krku. Pak si uvědomil, že ten, 
kterého slyšel volat své jméno, 
je už nějaký čas mrtvý…

Létal nad Biskajským zá-
livem a Severním mořem až  
k arktickému kruhu. V době 
invaze v červnu 1944 také nad 
Kanálem La Manche. Později 
byl převelen na velitelství pro 
dopravu a létal do severní Af-
riky a do všech zemí Evropy.  
V hodnosti nadporučíka se stal 
pobočníkem velitele 311. čs. 
bombardovací perutě RAF. 

Získal celou řadu českoslo-
venských i britských vyzna-
menání. Dvakrát Čs. válečný 
kříž 1939, dvakrát Čs. medaili  
Za chrabrost, dále Čs. medaili 
Za zásluhy 1. stupně, britskou 
Atlantic Star, Air Star, War 
Medal a mnohé další.

V srpnu 1944 se Adolf oženil 
s učitelkou Dorothy Marga-
ret Jonesovou a 10. 12. 1946 se 
jim narodila v Praze dvojčata, 
dcery Katharine a Michelle. 
Adolf se totiž 17. 8. 1945 vrá-
til do Prahy a 18. 10. 1945 byl 
propuštěn na studijní dovole-
nou. Studoval práva a současně 
pracoval na ministerstvu prů-
myslu. Těsně před komunistic-
kým pučem stačil dostudovat  
a 5. března 1948 promoval na 
Univerzitě Karlově. K titulu 
JUDr. mu písemně gratuloval 
i osobní tajemník pre-
zidenta Beneše Smut-
ný. Vzápětí byl novým 
režimem pronásledo-
ván, protiprávně přišel 
o práci a raději zavčas 
opustil Českosloven-
sko. 

Chtěl pracovat jako 
advokát ve Velké Britá-
nii, ale anglické právo 

se velmi lišilo od evropského 
a na další studie neměl pení-
ze. Pracoval tedy ve vysokých 
technických funkcích a hod-
ně cestoval po Evropě. Do své 
vlasti mohl poprvé přijet až  
v roce 1959. Dne 20. srpna 1968 
byl naposledy ve svém rod-
ném domku v Olešničce, ale už  
za pár hodin prchal potřetí  
ze své vlasti. Tentokrát před ru-
dými okupanty.  

V roce 1974 Adolf onemocněl 
rakovinou jazyku a 27. břez-
na 1975 zemřel v nemocnici 
v Northamptonu (o dva dny 
později, než se dlouho oficiál-
ně uvádělo). V srpnu 1975 byl 
podle jeho přání uložen popel 
do rodinného hrobu na žide-
nickém hřbitově v Brně.

Dorothy Jurmanová se vy-
pravila do Prahy na rehabili-
tační ceremoniál RAF, který 
se konal 13. září 1991. Na něm 
předložila doklady a krátce se 
sešla s prezidentem Václavem 
Havlem, obdržela osvědčení  
o vojenské a morální reha-
bilitaci a Adolfovo povýšení  
na podplukovníka.

Předešlé vedení Štěpáno-
va (KSČM + ČSSD) nejenže 
památku svého hrdiny nikdy 
nepřipomenulo (na rozdíl od 
Písečného, Strážku a mnoha 
dalších obcí), ale ani o tom 
nehodlalo diskutovat. Až nyní 
došlo k dějinné spravedlnos-
ti i ve Štěpánově. Poděkování 
zaslouží celé dnešní vedení  
a všichni zastupitelé, kteří pro 
desku hlasovali jednomyslně. 

Lidí opodál bývá hodně, sku-
tečných hrdinů jen pomálu…

Hynek Jurman

P A M Ě T N Í  D E S K A  A D O L F U  J U R M A N O V I 
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MODEL HRADISKA

Renomovaný historik PhDr. 
Zdeněk Kubík z Bystřice n. P. 
obohatil slavnost odhalení pa-
mětní desky Ad. Jurmanovi 
představením modelu opevnění, 
které stávalo zhruba mezi lety 
1250 - 1350 na Hradisku, pod 
nímž se choulí rodný domek na-
šeho hrdiny. Sestávalo z dolního 
hrádku a z horního opevnění či 
lenní „tvrze“. Podle autora šlo  
o vývojově velmi zajímavý pří-
klad „Festes Hausu“ u nás vznik-

lý v souvislosti  
s  k o l o n i z a -
cí, nedalekou 
těžbou stříbra  
a nutností forti-
fikovaného ma-
lého panského 
sídla.

Z b y t k y 
staršího dol-
ního hrádku 
(t y p o l o g i c k y  
s palácem, jako 
hlavní obran-
nou i  oby t-
nou stavbou)  

na svažujícím se úzkém skal-
ním výběžku, přepaženém mo-
hutným příkopem vylámaným 
ve skále, spadají svým vznikem 
nejpozději do druhé poloviny  
13. století. Dochovaly se po něm 
především dvě opěrné zdi a uve-
dený příkop.

Hornímu opevnění z 1. pol. 
14. stol dominovala obytná věž 
čtvercového půdorysu (9 x 9 
metrů), která sloužila k obraně 
i bydlení. Přilehlý hospodářský 

objekt nad jihozápadním srázem 
byl chráněn lehčím obvodovým 
opevněním a příkopem. Zbyt-
ky opevnění bohužel definitivně 
zničila stavba retranslační sta-
nice z roku 1989, která narušila 
základové zdivo věže. Záchran-
ný archeologický výzkum tehdy 
prokázal, že toto opevnění don-
jonového typu vzniklo až v první 
polovině 14. století. Podle dr. Ku-
bíka nedokážeme s jistotou určit 
vzájemné komunikační propo-
jení obou sídel v nepřehledném 
terénu se značným výškovým 
rozdílem přes dvacet metrů. 
Známe ale přesnou polohu a roz-
měry hranolové věže. Na modelu 
je proto zakončena zastřešeným 
cimbuřím, včetně komínu krbu 
a na západní stěně má ven vysa-
zené dřevěné podsebití v podobě 
pavlače se záchodovým otvorem 
nad jihozápadním nárožím.

Model v měřítku 1 : 300 vy-
tvořil Zdeněk Kubík především 
z papíru, plastu a tmele. Známé 
bystřické miniatury z posledních 
let mají bohužel na venkovní 

prostor zcela nevhodné měřítko  
a tvůrci se příliš nezabývali te-
rény pod stavbami (většinou be-
tonem pospojovaly kameny bez 
ladu a skladu, nebo nahrnuli hlí-
nu bez většího ohledu na skuteč-
ný terén), ani objekty samotnými. 
Na rozdíl od nich není Kubíkův 
model určen do exteriéru, proto 
jde také o drobnější objekty, ale 
jejich detailní provedení je úplně 
jiné, perfektně vypracované. Jako 
kluk jsem měl Hradisko důklad-
ně prolezlé a probádané, proto 
mohu potvrdit, jak věrně dr. Ku-
bík vymodeloval už jenom terén 
pod stavbami se všemi roklemi 
a skalisky. A po hektické ukáz-
ce ve Štěpánově mi ještě napsal,  
že bohužel nebylo více času,  
aby si zájemci lupou prohlédli de-
taily uvnitř opevnění. 

Model je ochoten našemu 
městečku prodat a trošku lituje, 
že neplánujeme kopec Hradisko 
převzít a zbavit náletů. Vznikla 
by tam krásná vyhlídka s nauč-
nou stezkou.

Hynek Jurman

V pondělí 13. září 2021 odpo-
ledne bylo ve Štěpánově nezvykle 
rušno, hlavně kolem kulturní-
ho domu. V sále se připravovala 
beseda či spíše přednáška spe-
ciálního pedagoga, autora knih 
magistra Jiřího Haldy s názvem: 
Dítě není malý dospělák a dospělý 
nemá být velké dítě aneb význam 
klíčových rituálů pro život, role  
v rodině, základy emočního a so-
ciálního vývoje dětí.

Ten, kdo pana magistra znal, 
věděl, že si jde užít úžasné po-
vídání o výchově malých dětí, 
jejich zralosti pro školku i pro 
školu, o klíčových obdobích  
ve vývoji dítěte, o důležitosti 
učení se dovednostem, vedení  
k samostatnosti a o vzájemných 
vztazích v rodině.

Ticho a soustředění v sále zna-
čilo velké zaujetí ke slovům, která 

varovala před chybami ve výcho-
vě, které přináší dnešní doba. Po-
suďte sami:

Pro naše děti chceme jen to 
nejlepší, dostávají spoustu hra-
ček. Mnozí mají hraček tolik,  
že si jich neváží a ani si s nimi 
nedokážou pěkně pohrát. Jistě 
stojí toto tvrzení za zamyšlení. 
Není míň někdy víc? Co obleče-
ní? A jídlo? Děti neznají rozdíl 
mezi slovy hlad a chuť. Co to je 
mít hlad na něco? To přece není 
hlad, když si vybírám. Tolik o ně 
pečujeme, že si ani neuvědomuje-
me, že jim tím vlastně škodíme. 
Zajišťujeme je materiálně. Mys-
líme i na budování vzájemných 
vztahů, prožívání radostných 
chvil při společných činnostech?

Je tak důležité vést děti k samo-
statnosti. Děti prahnou po tom 
ukázat rodičům, že něco dokážou 

samy, že je na 
ně spolehnu-
tí. Dejme jim  
k tomu pří-
ležitost. Dítě, 
sa mozře jmě 
p ř i m ě ř e n ě 
věku, by mělo 
mít každo-
denní povin-
nost, starost. 

Třeba chystání příborů před 
obědem, vynášení odpadkového 
koše… Měla by to být jen jejich, 
ale pravidelná povinnost, kterou 
pomáhají ostatním členům rodi-
ny.

Pan Halda zdůraznil důleži-
tost sebeobsluhy před vstupem  
do mateřské školy a také vybudo-
vání důvěry a sociální nezávislo-
sti mezi jím a matkou. Mysleme 
na budoucnost našich dětí. V čem 
nebo k čemu jim mnohdy pomá-
háme.

V dnešní uspěchané době si 
mnohé děti ani neužijí cestu  
do školky nebo školy společně  
s kamarády s vnímáním vše-
ho kolem, neboť rodiče je v autě 
dovezou pomalu až ke schodišti 
školy. Tyto myšlenky i mnohé 
jiné nás jistě nutí k zamyšlení. Je 
to, co dělám pro své dítě, opravdu 
to nejsprávnější?

Své povídání a rady prokládal 
pan Halda nesčetnými příklady 
z praxe, mnohdy humornými. 
Přednáška se protáhla, ale to 
jistě nikomu nevadilo, vydrželi 

bychom pana Haldu poslouchat 
mnohem déle a uvědomovat si, 
co bychom mohli ve výchově dě-
lat jinak. 

V závěru vystoupení si každý 
mohl zakoupit knihy od autora  
i s věnováním. 

Tato aktivita byla realizována  
v rámci MAP III. – Akční pláno-
vání v ORP Bystřice nad Pern-
štejnem. Příjemné bylo i prostře-
dí nově opraveného kulturního 
domu ve Štěpánově. Další semi-
nář s panem Jiřím Haldou a jeho 
spolupracovníkem a kamarádem 
Markem Hermanem je plánován 
na 10. 10. 2023. Už teď se může-
me těšit. Děkujeme všem, kteří se 
podíleli na zorganizování tohoto 
zdařilého a přínosného setkání.

Dáša Kameníková

Jak na výchovu dětí? (Mgr. Jiří Halda ve Štěpánově)
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Na konci srpna jsme zaháji-
li podzimní sezónu. Štěpánov 
reprezentují týmy mužů, star-
ších žáků, mladších žáků, starší 
přípravky a mladší přípravky. 
O spojení mládežnických týmů 
jsme vás informovali v minu-
lém čísle Štěpánovinek. Spoje-
ní s Vírem v žácích a Ujčovem  
v přípravce prozatím funguje  
na výbornou. Děti hrají proti vě-
kově stejným soupeřům, což je 
pro jejich vývoj jen dobře. 

Tým dorostu se nám složit ne-
podařilo. Pro nízký počet hráčů 
nevyšlo ani spojení s Vírem, jako 
v předešlých dvou letech. Jen 
malá zmínka pro vykreslení si-
tuace současného fotbalu - Vír se 
musel přidružit k dalším dvěma 
vesnicím, aby dohromady složi-
li tým. V základní výkonnostní 
kategorii, kterou štěpánovský do-
rost vždy hrával, tedy v okresním 
přeboru, nyní hrají z celého okre-
su pouhé čtyři týmy... 

Hledáme pomocníky
Ve vedení klubu se potýkáme 

s nedostatkem trenérů a aktiv-
ních členů, kteří by byli ochot-
ni pomoci s výchovou dětí. U 

dětí máme dva tréninky v týdnu  
a čtyři zápasy o víkendu. O to vše 
se starají pouze čtyři lidé, kteří se 
mimo tyto povinnosti ještě po-
dílí na chodu samotného klubu.   
Na trénincích přípravky a žáků 
nám po hřišti běhá přes padesát! 
dětí. Pro jejich fotbalové zdo-
konalování potřebujeme nutně 
další pomocníky, kteří nám při 
trénincích s dětmi pomohou. 
Obracíme se tímto na vás, na ro-
diče, bývalé fotbalisty, milovníky 
sportu, pojďte nám, prosím, po-
moci s výchovou štěpánovských 
nadějí. Za každou, i nepravidel-
nou, pomoc budeme rádi. Na-
jdete nás na hřišti každé úterý  
a čtvrtek od půl páté.

Společenské akce
Na konci srpna jsme uspořáda-

li již tradiční sportovní odpoled-
ne pro děti. I přes lákadlo konku-
renčních akcí v okolí byla účast 
velmi hojná a celá akce se vyda-
řila. Děti si zasoutěžily na hřišti, 
využily skákací hrad a na konec 
si některé odnesly hodnotné ceny 
z tomboly v čele s koloběžkou či 
basketbalovým košem. Počítejte 
ve svých kalendářích s naší akcí 

i příští rok, vždy předposlední ví-
kend v srpnu!

S podzimem se nám přiblížily 
i štěpánovské hody, které pro vás 
každoročně organizujeme. Snad 
se covidová situace nezvrtne  
a budeme si hodů letos moci užít. 
Kvůli prevenci šíření koronaviru 
nebude uspořádaná vnitřní ta-
neční zábava a pondělní tlučení 
kačera. Místo zábavy vás zveme 
na páteční odpoledne a večer na 
fotbalové hřiště. V odpoledních 

hodinách tam bude připraveno 
posezení pro celorodinná setkání 
s občerstvením a točeným pivem. 
Děti jistě uvítají připravený ská-
kací hrad. Ve večerních hodinách 
se přidá reprodukovaná hudba od 
DJ Šakala. Vrchol hodů proběhne 
tradičně v neděli odpoledne pod 
májí u zábavného ortelu. Přejme 
si všichni, ať nám vyjde počasí  
a hody si užijeme, jak se patří!

Za FK Železárny Štěpánov 
Petr Skokan

Fotba lov ý k lub h ledá pomocní k y

V sobotu 11. 9. 2021 proběhl 
další ročník HER BEZ HRANIC.  
Jedná se o souboj obcí mikrore-
gionu Bystřicko. Každá obec si 
připraví jednu disciplínu a boj  
o vítěze může začít. 

Minulého ročníku se městys 
Štěpánov bohužel nezúčastnil,  
ale letos jsme se zapojili se vší 
vervou. Pořádající vesnicí se stal 
Věchnov. Účast byla rekordní, 
přihlásilo se 15 družstev.

Počasí nám víc než přálo  
a i diváci přišli soutěžící podpořit 
v hojném počtu. Bylo připraveno 
bohaté občerstvení a pro ukráce-
ní dlouhé chvíle skákací hrady 
pro děti. Obec Věchnov zajistila 
biatlonovou střelnici, kde si mohl 
zastřílet každý.

Po ukončení klání v jednot-
livých disciplínách si i diváci  
a hlavně děti mohli vyzkoušet, 
jaké záludnosti na soutěžící při 
plnění úkolů čekaly.

Boj to byl opravdu velký,  
ale hlavně to byla legrace a mys-

lím, že jsme si všichni užili vyda-
řené odpoledne a večer, který byl 
zakončen krásným ohňostrojem.

Zvítězil pořadatelský Věch-
nov, druhé místo obsadila Horní 
Rožínka, která ukončila šňů-
ru několika vítězství v řadě.  
Na krásném třetím místě skonči-
lo  štěpánovské družstvo ve slože-
ní: Josef Vrbka, Roman Hrubeš, 
Tomáš Veselý, Sabina Stárková  
a Hana Kadlecová.

Pořádání dalšího ročníku her 
připadlo Štěpánovu. Doufám,  
že všechny okolnosti budou pří-
znivé a my zde budeme moci 
přivítat všechny soutěžící obce, 
užijeme si opět krásný den a vy 
přijdete své favority podpořit.  

                     Hana Kadlecová

H R Y   B E Z   H R A N I C


